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PaginĂ realizatĂ de andrei dUMitrU

trei deputați PSd au 
depus un proiect de lege 
prin care primăriile vor 
trebui să colecteze gunoiul 
de grajd de la țărani, iar 
aceștia nu vor putea să se 
opună fără să riște amenzi 
în  numele protecției 
mediului. 
„Persoanele fizice sau 
juridice care generează 
gunoi de grajd au obligația 
să depună aceste deșeuri 
în spațiile indicate de 
autoritatea locală sau să 
le predea operatorilor 
autorizați pentru 
colectarea acestuia”, 
se arată la articolul 2 al 
proiectului de lege privind 
gestionarea gunoiului de 
grajd.
„adoptarea prezentei 
inițiative va permite 

autorităților publice 
locale să atragă fonduri 
pentru construirea 
platformelor pentru 
gunoiul de grajd, 
realizarea de strategii 
pentru colectarea și 
depozitarea acestuia, 
precum și modul de 
utilizare și valorificare al 
îngrășământului rezultat. 
de asemenea, autoritățile 
locale, prin Hotărâre a 
consiliului local pot stabili 
contravenții în cazul 
depozitării neconforme 
a gunoiului de grajd, iar 
veniturile din aceste 
contravenții vor constitui 
surse suplimentare de 
venit la bugetul local”, se 
spune în expunerea de 
motive a proiectului de 
lege.

Pesta porcină, activă în 36 de județe

Proiect de lege privitor la 
depozitarea gunoiului de grajd

Condiții necesare pentru 
primirea SCZ la ovine

MADR a dat publicității un proiect de ordin de 
ministru privitor la subvenția de 18 euro la ovine. 

SCZ pentru ovine se solicită de către fermierii ac-
tivi pentru un efectiv cuprins între 150 şi 500 de cape-
te de femele ovine şi/sau berbeci, inclusiv, pe benefi-
ciar, cu excepția celor din UAT-urile din zona monta-
nă definită în anexa 8.2 «Lista zonelor eligibile M10, 
M11, M13» a Programului Național de Dezvoltare Ru-
rală pentru perioada 2014-2020, pentru care se soli-
cită SCZ pentru un efectiv cuprins între 60 şi 500 de 
capete femele ovine şi/sau berbeci, inclusiv, pe bene-
ficiar, care îndeplinesc cumulativ următoarele condiții:

● animalele din exploatație pentru care benefici-
arul solicită SCZ au vârsta de minimum un an la data 
de 31 martie a anului de solicitare;

● animalele din exploatație pentru care benefi-
ciarul solicită SCZ au vârsta de maximum 8 ani la fe-
mele, respectiv 6 ani la berbeci, la data-limită de de-
punere a cererii unice de plată, fără penalizări;

● efectivul de animale pentru care se solicită 
SCZ trebuie să fie identificat şi înregistrat în RNE la 
data depunerii cererii unice de plată, dar nu mai târ-
ziu de prima zi a perioadei de reținere, potrivit pre-
vederilor art. 53 alin. (4) paragraful al doilea lit. a) 
din Regulamentul (UE) nr. 639/2014;

● să dețină registrul individual al exploatați-
ei completat în conformitate cu prevederile Regula-
mentului (CE) nr. 21/2004;

● animalele pentru care se solicită SCZ trebuie 
să fie menținute pe o perioadă de reținere de 100 
de zile de la data-limită de depunere a cererii unice 
de plată, fără penalizări, în exploatația/exploatații-
le cu cod ANSVSA menționată/menționate în cerere;

● berbecii pentru care se solicită SCZ trebuie să 
fie înscrişi în registrul genealogic al rasei, secțiunea 
principală;

● efectivul de femele ovine pentru care se acor-
dă SCZ să fie înscris/înregistrat în registrul genealo-
gic al rasei, secțiunea principală sau suplimentară, 
precum şi în controlul performanțelor de producție.

● Solicitanții cu un efectiv mai mare de 500 de 
capete femele ovine şi/sau berbeci beneficiază de 
SCZ calculat la nivelul a maximum 500 de capete fe-
mele ovine şi/sau berbeci.

Sunt eligibile la plată inclusiv animalele care pâ-
nă la finalul perioadei de 100 de zile, prevăzută la 
art. 75 alin. (1) lit. e), au intrat, respectiv au ie-
şit în/din exploatațiile cu cod ANSVSA deținute de 
acelaşi beneficiar sau în/din exploatațiile asociațiilor 
cooperativelor grupurilor de producători în care au 
fost transferate temporar pentru păşunat, precizea-
ză proiectul de Ordin MADR, publicat în consultare 
publică pe site-ul oficial. 

Aşadar, nu mai apar berbecii cu certificate de 
origine şi nici raportul un berbec cu certificat de ori-
gine la 35 femele ovine, în schimb apare obligativi-
tatea înscrierii animalelor în COP, controlul oficial al 
performanțelor de producție.

România înregistrea-
ză 438 de focare active 
de pestă porcină africa-
nă (PPA) în 36 de județe, 
din care şapte în exploa-
tații comerciale şi şase fo-
care în exploatații comer-
ciale de tip A, potrivit da-
telor anunțate vineri de 
Autoritatea Națională Sa-
nitară Veterinară şi pen-
tru Siguranța Alimentelor 
(ANSVSA). 

Numărul focarelor ac-
tive este în creştere fa-
ță de raportarea autorită-
ții din 16 decembrie, când 
au fost consemnate 409 
de focare.

 Cele mai multe focare 
sunt în județele Gorj - 66, 

Arad - 43, Cluj - 28, Sălaj - 
25, câte 23 în Bihor şi Ilfov, 
câte 22 în Alba şi Sibiu. 

În intervalul 11 fe-
bruarie 2021 - 17 februa-
rie 2021, au fost înregis-
trate 35 de focare noi de 
pestă porcină africană.

Potrivit sursei citate, 
de la prima semnalare a 
prezenței virusului PPA în 
România, pe data de 31 
iulie 2017 şi până în pre-
zent, au fost diagnosticate 
4.971 de cazuri la mistreți 
în 41 de județe. 

În conformitate cu 
prevederile europene, ca-
zurile la mistreț se sting 
după cel puțin 2 ani de la 
apariția lor.

Cartoful este un aliment 
de bază de-a dreptul 
ignorat în ultimii 30 
de ani şi de aceea am 
ajuns la suprafeţele 
ridicole de astăzi, a 
declarat Romulus 
Oprea, preşedintele 
Federaţiei Naţionale a 
Cartofului în România 
(FNCR), la o dezbatere 
online privind piaţa 
cartofului.

„Cartoful este o cul-
tură, un aliment de bază 
 de-a dreptul ignorat în ul-
timii 30 de ani şi de aceea 
am ajuns la suprafețele 
ridicole de astăzi: 28.000 
de hectare de cartofi pen-
tru consum cultivate în 
România şi o suprafață 
de cartofi pentru sămân-
ță situată în jurul cifrei de 
600 de hectare, îndrăz-
nesc să spun o suprafață 
ridicolă, iar cu cartofi pen-
tru industrializare timpu-
rie, o suprafață de 3.500 
hectare. Cartoful cultivat 
în România înregistrat la 
APIA depăşeşte cu puțin 
30.000 de hectare față de 
cele 200.000 - 250.000 
de hectare care se culti-
vau înainte de 1990. Bine-
înțeles că nu luăm în cal-
cul aceste cifre, pentru că 
se vorbea de o agricultu-
ră extensivă, se vorbea 
de cartof cultivat oriunde 
în această țară”, a spus el.

În ceea ce priveşte 
comportamentul consu-
matorului român, Oprea 
susține că la ora actua-
lă nici un producător ro-
mân nu mai poate rezis-
ta pe piață fără un depo-
zit specializat. 

„Dacă în anii 1990 
-1995 nici nu aveam ne-
voie de depozite, acum 
nici nu se mai poate în-
chipui existența unui pro-
ducător de cartofi fără un 
depozit specializat, iar ori-
ce depozitare presupune 
pierderi. Noi avem parte 
la cartof de un sezon non-
stop, este o cultură cu foc 
continuu ca la furnal, nu 
există perioadă de repaus, 
practic avem o lună sau 
două de respiro din mo-
mentul înființării culturii 
în aprilie, după care relu-
ăm ciclul în iulie. Tot tim-
pul sortări, resortări, am-

balări, pierderi, una peste 
alta. Am intrat după 2007 
într-o competiție directă 
cu marii producători din 
vest în care se investeşte 
de 100 de ani şi au acces 
neîngrădit pe piața noas-
tră, iar noi momentan ne 
luptăm cu armele pe care 
le avem”, a mai spus pre-
şedintele FNCR.

Fermierii 
autohtoni ar putea 
susține necesarul 
de cartofi al 
românilor

Nu în ultimul rând, 
Oprea a menționat şi si-
tuația din sectorul de pro-
ducere a cartofului indus-
trial, care este foarte slab 
reprezentat din punct de 
vedere cantitativ, cu doar 
80.000 de tone. 

„Acest sector de pro-
ducere a cartofului indus-
trial este foarte slab re-
prezentat cantitativ. La 
ora actuală, în România, 
nu se procesează mai 
mult de 80.000 de to-
ne pe an, ceea ce este 
foarte, foarte puțin. Spe-
răm că în 10 ani, dacă în-
curajăm această cultu-
ră, cartoful pentru indus-
trializare, indiferent că e 
chips, produse exudate, 
amidon, să ajungem la 
o cantitate de 200.000 - 
250.000 de tone”, a ară-
tat şeful FNCR. 

Preşedintele FGCR 
a mai afirmat că secto-
rul este capabil să susți-
nă necesarul de cartofi al 
românilor, pe care federa-
ția îl estimează la mai pu-
țin de 100 de kilograme 
pe an, însă această cultu-
ră trebuie încurajată.

Cultura cartofului s-a redus 
dramatic în ultimii ani


